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اقتصادی 66

گــروه اقتصادی -     با گذشــت ۵۰ روز از برکناری عبدالناصر 
همتی از وزارت امور اقتصادی و دارایی، هنوز دولت پزشــکیان، 
وزیر پیشنهادی اقتصاد به مجلس معرفی نکرده است. هرچند روند 
بررســی گزینه ها ادامه دارد، اما شنیده ها حکایت از تمرکز بر دو 

شخص اصلی دارد.
در آخرین روز مرداد ســال قبل، همه وزرای پیشنهادی دولت از 
مجلس رأی اعتماد گرفتند. اما کمتر کسی گمان می کرد که تنها چند 
ماه بعد، وزارت اقتصاد بدون وزیر اداره شــود. حالا با آغاز دومین 
ماه از ســال جدید و در حالی  که دولت طبق قانون ســه ماه برای 
معرفی وزیر پیشــنهادی زمان دارد، بحث بر سر جانشین جدی تر 

از قبل دنبال می شود.
مدنی زاده یا پاداش؟

در ابتــدا، نام علی طیب نیا، وزیر اقتصاد دولت روحانی، به عنوان 
گزینه اصلی مطرح شد. اما با گذشت چند روز، نزدیکان او اعلام 
کردند که طیب نیا تمایلی به حضور در کابینه ندارد. هرچند برخی 
گفتند که ظاهراً شــروطی از ســوی طیب نیا مطرح شده که مورد 
پذیرش دولت قرار نگرفته اســت.در این میان، علی نظری، فعال 
حوزه رســانه، نوشــت: » پزشکیان در پاســخ به بنده: شما وکیل 

هستی برو طیب نیا را بیاور تا وزارت اقتصاد را قبول کند!قائم پناه 
میگوید:طیب نیا گزینه اول تصدی وزارت است!طباطبایی رییس 
واحد خبر ریاست جمهوری: طیب نیا وزارت را نپذیرفت! با طیب 
نیا صحبت کردیم، میگوید: پزشکیان هرگز با من صحبت نکرده 

است! اصل ماجرا چیست؟« 
به نظر می رسد که در خصوص انتخاب طیب نیا برای معرفی به 
مجلس به عنوان وزیر پیشنهادی اقتصاد، صحبت های ضد و نقیض 
بسیاری در میان مسئولان دولتی مطرح است که تا به امروز، شفاف 

سازی نشده است و به ابهامات بیشتر دامن زده است.
با این حال، به دنبال کنار رفتن این گزینه، سه نام بیشتر از دیگران مطرح 
شده اند؛ سید علی مدنی زاده، حمید پاداش و شمس الدین حسینی، 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس. اکنون به نظر می رسد رقابت میان 
دو گزینه اول، یعنی مدنی زاده و پاداش، به مرحله نهایی رسیده است. 

نکته قابل توجه، تفاوت بنیادین در دیدگاه های این دو گزینه است.
مدنی زاده، استاد دانشگاه شریف و رئیس فعلی دانشکده مدیریت 
و اقتصاد، از مدافعان اقتصاد آزاد، بخش خصوصی واقعی و کاهش 

مداخله دولت در اقتصاد است.
در مقابل، پاداش، که ســمت معاون هماهنگی و نظارت اقتصادی 

معاون اول رئیس جمهور در دولت ســیزده و چهارده را در اختیار 
دارد، رویکردی دولتی و مبتنی بر نقش آفرینی مســتقیم دولت در 

حل مسائل اقتصادی دارد.
هر دو نفر، حدود ۱۲ سال پیش دکترای اقتصاد گرفتند. مدنی زاده از 
دانشگاه شیکاگو و پاداش از دانشگاه تهران، اما تضاد آشکار میان این 
دو رویکرد، بسیاری را متعجب کرده است که چگونه هر دو، همزمان 

به عنوان گزینه های نهایی روی میز رئیس جمهور قرار گرفته اند؟!
شــنیده ها حاکی از آن اســت که محمدرضا عــارف، معاون اول 
رئیس جمهور، این دو گزینه را به رئیس جمهور پیشنهاد داده است. اما 
این پیشنهاد، آن هم با دو نگاه کاملاً متفاوت، این پرسش را به وجود 
آورده که آیا دولت راهبرد روشنی در حوزه اقتصاد دارد؟ آیا در میانه 
بحران اقتصادی، می توان بدون یک قطب نمای مشخص، حرکت 

کرد؟
جمع ضدین، محال یا ممکن؟

حسین سلاح ورزی، رئیس سابق اتاق بازرگانی ایران، در واکنش 
به این تحولات گفته اســت: انتخاب دو نفر با دیدگاه های کاملًا 
متضاد به عنوان گزینه های نهایی وزارت اقتصاد، اگر صحت داشته 
باشد، نقصی بزرگ در دولت پزشکیان را فاش می کند: فقدان یک 

اســتراتژی اقتصادی روشن. یکی به نقش پررنگ دولت در حل 
مشکلات اقتصادی باور دارد و دیگری طرفدار بازار آزاد و حداقل 
دخالت دولت اســت. این تضاد فکری که در تیم اقتصادی دولت 
هم دیده می شــود، نشان دهنده ســردرگمی عمیقی است. انگار 
دولت نمی داند از وزارت اقتصاد، به عنوان قلب سیاســت گذاری 
مالــی و کلان، چه انتظاری دارد. چنین بلاتکلیفی برای ایران که با 
چالش هایی مثل تحریم، تورم و مشکلات ساختاری دست به گریبان 

است، فاجعه بار است.
سلاح ورزی معتقد است: این ناهماهنگی، سیاست گذاری را مختل 
می کند و اعتماد مردم و ســرمایه گذاران را ســلب می کند. تجربه 
کشــورهای موفق نشان می دهد که پیشــرفت اقتصادی نیازمند 

اجماع بر یک جهت گیری مشخص و هماهنگی بین نهادها است، 
چیزی که در دولت کنونی دیده نمی شــود. وقتی دولت حتی در 
انتخاب وزیر اقتصاد به چارچوب فکری واحدی نرسیده، چگونه 
می توان انتظار داشت مشکلات پیچیده اقتصاد ایران را حل کند؟ 
این وضعیت، نشانه بی برنامگی و نبود فرماندهی اقتصادی است. 
به زبان ساده، دولت پزشکیان مثل کشتی ای است که بدون قطب نما 
در دریای طوفانی حرکت می کند. در شرایط حساس کنونی، این 
سردرگمی نه تنها فرصت های بهبود را هدر می دهد، بلکه می تواند 
بحران هــای موجود را عمیق تر کند. دولتی که ادعای تحول دارد، 
باید با انتخاب های قاطع و منســجم، مسیر اقتصاد را روشن کند، 

نه اینکه با این دوگانگی، ابهام و ناامیدی را به جامعه تزریق کند.

       در حالی که دولت پزشکیان هنوز وزیر جدید اقتصاد و دارایی را به مجلس معرفی نکرده، دو گزینه برای این وزارتخانه به رقابت 
رسیده اند، سید علی مدنی زاده، حامی اقتصاد آزاد و کاهش مداخلات دولت، و حمید پاداش، طرفدار رویکرد دولتی و نقش آفرینی مستقیم 
دولت در حل مشکلات اقتصادی. این تضاد فکری میان دو گزینه، پرسش های جدی را درباره استراتژی اقتصادی دولت مطرح کرده است.

انتخاب سخت رئیس جمهور از دو دیدگاه متضاد

یکشنبه 7 اردیبهشت 1404، 28  شوال 1446 ، 27 آوریل 2025، شماره 4698 

گــروه اقتصادی -    وزیر نفــت با تبیین مهمترین 
دستاوردهای هجدهمین نشست کمیسیون مشترک 
همکاری هــای اقتصــادی ایران و روســیه گفت: 
توافق های حاصل شده، چارچوب همکاری بلندمدت 
میان دو کشور را ترسیم کرده و وزارت نفت با جدیت 

پیگیر اجرای عملی این توافق ها خواهد بود.
محســن پاک نژاد در نشست خبری پس از برگزاری 
هجدهمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی ایران و روســیه اظهار کــرد: این اجلاس 
با مشــارکت کمیته های تخصصــی در حوزه های 
تجاری، اقتصادی، مالی، بانکی، حمل ونقل، گمرک، 
صنعت، معدن، انرژی، بهداشت، سلامت، کشاورزی، 
گردشگری و فناوری برگزار و یادداشت تفاهم نهایی 

این اجلاس به امضای دو طرف رسید.
وی بــا تشــکر از میزبانی طــرف روس، اظهار کرد: 
تصمیمات ماه های گذشته در چارچوب کمیته های 
تخصصی و اسناد امضا شده در این اجلاس، ریل گذاری 
مناسبی برای توسعه همکاری های اقتصادی دوجانبه 

به ویژه در شرایط جدید بین المللی فراهم کرده است.
وزیر نفت با اشاره به محورهای مورد تمرکز دو طرف، 
تصریح کرد: توســعه همکاری ها در حوزه بالادستی 
نفت و گاز و پیگیری تفاهم نامه ها با شرکت گازپروم، 
ایجاد هاب گازی در ایــران، تجارت گاز، همکاری 
در زنجیره ارزش پتروشــیمی و سوآپ فرآورده های 
نفتــی، از جمله موارد کلیدی مورد بحث در اجلاس 
بود.پاک نژاد به همکاری های راهبردی در حوزه انرژی 
اتمی اشاره کرد و گفت: پروژه های مشترک در زمینه 
استفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای نیز از موضوعات 
مورد توافق بوده است.وی افزود: فعال سازی کریدور 
بین المللی شمال -جنوب با تأکید بر تکمیل راه آهن 
رشت - آستارا به عنوان حلقه مفقوده این مسیر ترانزیتی 
در دستور کار قرار گرفته است.وزیر نفت همچنین بر 
گســترش همکاری های بانکــی تأکید کرد و گفت: 
ایجاد بســترهای بانکی پایدار برای تسهیل تجارت 
و سرمایه گذاری، تطبیق استانداردها با هدف توسعه 
تجــارت دوجانبه، تقویت مراکز تجاری و توســعه 
همکاری ها در حوزه کشاورزی، بهداشت و گمرک از 

دیگر محورهای مطرح شده در اجلاس بود.
پاک نژاد افزود: هرچند مســیر ســایر همکاری ها باز 
اســت، اما تمرکز اصلی کمیسیون مشترک بر تحقق 
محورهای فوق خواهد بود و موفقیت در این حوزه ها 
معیار ارزیابی توســعه روابط اقتصادی ایران و روسیه 

خواهد بود.
وی با اشــاره به تصویب معاهده مشــارکت جامع 
راهبردی میان دو کشــور در مجالس ایران و روسیه 
گفت: با لازم الاجرا شدن این معاهده، فصل نوینی از 
همکاری های پایدار و متوازن آغاز می شود و وزارت 
نفت به عنوان مسئول کمیسیون مشترک، با تمام توان 

پیگیر تحقق این توافقات خواهد بود.
وزیر نفت با تأکید بر لزوم نظارت بر اجرای توافقات، 
رفع موانع داخلی و هماهنگی های بین دســتگاهی و 
همچنین تعریف فعالیت های جدید متناسب با شرایط 
روز، اظهار امیــدواری کرد که همکاری های ایران و 

روسیه به سطحی پایدار، عملیاتی و مؤثر برسد.
 مبادلات تجاری ایران و روسیه کمتر از ظرفیت ها

پاک نژاد در پاســخ به پرســش خبرنگار شانا درباره 
چشــم انداز حضور شرکت های دولتی و خصوصی 
روسیه در صنعت نفت ایران تأکید کرد: حجم کنونی 
مبادلات تجاری دو کشور بسیار کمتر از ظرفیت های 
واقعی اســت و مســیر برای افزایش سرمایه گذاری 
شــرکت های روســی در صنعت نفت و گاز ایران، 
به ویژه با اجرای توافق تجارت آزاد با اتحادیه اقتصادی 

اوراسیا، هموارتر خواهد شد.
وی افزود: باور من این است که حجم کنونی مبادلات 
تجاری میان ایران و روســیه که حدود ۵ میلیارد دلار 
اســت، فاصله زیادی با ظرفیت های واقعی و بالقوه 
تعامل اقتصادی بین دو کشــور دارد. این رقم با آنچه 
که باید باشد، قابل مقایسه نیست و قطعاً نیازمند جهش 
جدی اســت.وزیر نفت با اشاره به اراده جدی دولت 
روسیه برای حضور فعال در پروژه های حوزه انرژی 

ایران اظهار کــرد: ریل گذاری هایی که در بیانیه های 
مشترک انجام شده، ناظر بر ارتقای سطح همکاری ها و 
افزایش حجم مبادلات است، به ویژه در حوزه انرژی 
که سابقه همکاری تاریخی میان دو کشور وجود دارد.

پاک نژاد بیــان کرد: هم اکنون چهار قــرارداد نفتی با 
شرکت های روسی در ایران در حال اجراست که این 
شــرکت ها در توسعه هفت میدان نفتی فعال هستند. 
حجم سرمایه گذاری این پروژه ها حدود ۴ میلیارد دلار 
است و از نظر ما، این رقم می تواند و باید افزایش یابد.

وی ادامــه داد: با پیگیــری توافق ها و همکاری های 
دوجانبــه، قطعاً حضور شــرکت های روســی در 
پروژه های توسعه ای صنعت نفت و گاز ایران افزایش 
می یابد، به ویژه آنکه پس از امضای موافقت نامه تجارت 
آزاد با اتحادیه اقتصادی اوراسیا، که تا پانزدهم ماه مه به 
تصویب در مجلس شورای اسلامی می رسد، فضای 
جدید و مســاعدی برای توسعه مبادلات تجاری و 

حضور شرکت ها ایجاد می شود.
وزیــر نفت تأکید کرد: ایران آماده همکاری نزدیک تر 
با طرف روســی در پروژه های مختلف حوزه انرژی 
است و امیدواریم این همکاری ها به نتایجی منجر شود 
که منافع ملموسی برای دو ملت به همراه داشته باشد.
وزیر نفت با اعــلام اینکه پیش تر تفاهم نامه ای برای 
واردات سالانه ۵۵ میلیارد مترمکعب گاز از روسیه به 
ایران امضا شــده بود، گفت: بررسی های لازم درباره 
مســیرهای انتقال انجام شــد و در نهایت، تفاهم بر 
ســر استفاده از مسیر زمینی از طریق خاک جمهوری 
آذربایجان حاصل شد.وی اظهار کرد: پس از امضای 
موافقت نامه مشارکت راهبردی میان جمهوری اسلامی 
ایران و فدراســیون روســیه، نشست های کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی از اهمیت دوچندانی 
برخوردار شده اند و زمینه ساز ریل گذاری های گسترده 
در بخش های مختلف از انرژی تا بهداشت، کشاورزی، 
بانکی، مالی و پولی هستند.وی با بیان اینکه عزم جدی 
دو طرف بر آن اســت که محورهای همکاری هرچه 
ســریع تر به نتایج ملموس و قابل ســنجش منتهی 
شــود، تأکید کرد:  این اجلاس صرفاً برای برگزاری 
یک نشست و توافق بر سر چند محور برگزار نشده، 
بلکه هدف آن رســیدن به جمع بندی های عملیاتی و 
پرهیز از گرفتار شدن در روندهای اداری زمان بر است. 
همان طور که اشــاره شد، هر دو طرف مصمم اند این 

مسیر را با سرعت و جدیت دنبال کنند.
تفاهم نامه های نفتی ایران و روسیه در آستانه تبدیل 

به قرارداد
وزیر نفت در پاســخ به پرسشی درباره همکاری های 
گازی بــا روســیه، اظهار کــرد: در حــوزه انرژی، 
همکاری های گســترده ای با شــرکت های روسی 
داشــته ایم که در حوزه های بالادستی صنعت نفت و 
فناوری ادامه دارد. همچنین تجارت گاز از محورهای 
مورد گفت وگو در نشســت با آقــای نواک، معاون 
نخســت وزیر روسیه بوده است و منتظر پاسخ طرف 

روس برای نهایی سازی برخی تفاهم ها هستیم.
پاک نــژاد ادامــه داد: هم اکنــون چنــد تفاهم نامه با 
شرکت های بزرگ روسی در حوزه صنایع بالادستی 
داریم که قرار اســت در آینــده ای نزدیک به قرارداد 
تبدیل شده و عملیات اجرایی آغاز شود.وی در پاسخ 
به پرسشــی درباره انتقال گاز از روسیه به ایران گفت: 
پیش تر تفاهم نامه ای برای واردات سالانه ۵۵ میلیارد 
مترمکعب گاز )معادل حدود ۱۵۰ میلیون مترمکعب 
در روز( از روســیه به ایران امضا شده است. بررسی 
مســیرهای انتقال انجام  و بر اســتفاده از مسیر زمینی 
از طریق خاک جمهــوری آذربایجان تفاهم حاصل 
شــد.وزیر نفت با اشاره به اینکه گاز روسیه در منطقه 
آستارا تحویل ایران خواهد شد، گفت: هماهنگی های 
لازم میان روسیه و آذربایجان در حال انجام است و این 
طرح دارای فاز دومی نیز خواهد بود که در آینده نهایی 
می شــود.پاک نژاد فضای حاکم بر نشست کمیسیون 
مشــترک را دوســتانه و توأم با تفاهم توصیف کرد و 
گفت: با توکل به خداوند متعال، این نشست ها منجر 
به دســتاوردهایی می شود که مردم شریف ایران از آن 

منتفع خواهند شد.

عوامل تأثیرگذار بر بازار نفت 
وی در پاســخ به پرسشــی درباره اینکه انتظار شما 
در مــورد بازار نفت چیســت؟ و آیا نیاز هســت که 
اوپک پلاس در ماه ژوئن تولید را افزایش دهد؟ اظهار 
کرد: شــاخص ها و عوامل متعددی وجود دارند که 
می تواننــد بر قیمت نفت در بازار تأثیر بگذارند. یکی 
از آنها تعرفه هاست، در حال حاضر چالش هایی بین 
چین و آمریکا و برخی کشورهای دیگر در این زمینه 
وجود دارد. مسئله دیگری که باید در نظر گرفت، مقدار 
نفتی اســت که اوپک پلاس به بازار تزریق می کند. ما 
قصد داریم با دیگر اعضای اوپک پلاس تصمیماتی 
برای تثبیت بازار در شرایط فعلی بگیریم.وزیر درباره 
اینکه آیا نیاز به افزایش تولید نفت از سوی اوپک پلاس 
وجود دارد، گفت: من به عنوان رئیس کنفرانس اوپک 
در سال ۲۰۲۵، در حال مذاکره با همتایان خود در سایر 
کشــورها و اعضای اوپک پلاس هستم تا بتوانیم به 
شکلی مناسب مقدار عرضه نفت به بازار را تنظیم کنیم.

پاک نژاد به این پرســش که آیا منظور از تنظیم عرضه، 
افزایش است، توضیح داد: منظورم نوعی تعدیل است؛ 
تعدیل می تواند به معنای افزایش یا کاهش باشد. برخی 
روش های جبرانی نیز وجود دارد که پیش تر در اوپک 
پلاس درباره آن ها تصمیم گیری شده و اکنون در حال 

تثبیت این تصمیم ها هستیم.
جهش بزرگ  در همکاری های اقتصادی

 تهران - مسکو 
سرگئی تیســیلیوف، وزیر انرژی روسیه در پاسخ به 
پرسش خبرنگاری درباره سطح روابط انرژی میان ایران 
و روسیه اظهار کرد: همواره جمهوری اسلامی ایران 
و فدراســیون روسیه به توافق های متعددی در حوزه 
نفت و گاز دست یافته اند. این همکاری ها، بر پایه منافع 
مشترک و راهبردی دو کشور شکل گرفته و می تواند 
جایگاه ایران را در زنجیره تأمین انرژی منطقه ای ارتقاء 
دهد. همچنین با اجرای این پروژه، ســطح عملیاتی 

روابط در حوزه انرژی به مرحله ای بالاتر می رسد.
وی در پاسخ به پرسشی درباره معاهده امضاشده میان 
رؤســای جمهوری دو کشــور گفت: در ابتدای سال 
جاری میلادی، شاهد امضای یک معاهده همکاری 
سطح بالا میان ایران و روسیه بودیم که هدف آن ارتقاء 
ســطح روابط دوجانبه در ابعاد مختلف بود. این سند 
راهبردی، افق جدیدی در روابط تهران - مسکو گشوده 
و مسیرهای تازه ای برای تعامل میان بخش خصوصی 
و نهادهای تجاری دو کشــور فراهم کرده است.وزیر 
انرژی روســیه همچنین به موافقت نامه تجارت آزاد 
ایران با اتحادیه اقتصادی اوراســیا اشاره و اظهار کرد: 
این توافق که از ۱۵ ماه مه لازم الاجرا است، بخش قابل 
توجهی از موانع موجود بر سر راه تجارت دوجانبه را 
برطرف می کند. با توجه به اینکه در پایان سال ۲۰۲۴ 
ســطح روابط تجاری میان ایران و روسیه به حدود ۴ 
میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار رسید، این توافق می تواند 
بســتر لازم برای جهش بزرگ تری در همکاری های 

اقتصادی و انرژی فراهم کند.
تیسیلیوف در پایان با تأکید بر اهمیت نقش کمیسیون 
مشــترک اقتصادی، تصریح کرد: این کمیسیون باید 
چارچوب های لازم را برای تحقق عملی توافقات و 
استفاده حداکثری از ظرفیت های بالقوه موجود میان 

دو کشور فراهم آورد.

وزیر نفت: 

همکاریهایایرانوروسیهواردفازاجراییمیشود

گــروه اقتصــادی-        اداره تجارت و 
سرمایه گذاری دبیرخانه سازمان همکاری 
اقتصادی اکو اولین نشست گفت وگوی 
فنی را با بخش سیاست تجاری کمیسیون 
اقتصادی اوراســیا )EEC( که مقر آن در 

مسکو است، ترتیب داد.
به گزارش دبیرخانه سازمان همکاری های 
اقتصادی )اکو( این نشســت به منظور 
بررســی راه های بالقــوه همکاری فنی 
بین دو ســازمان در زمینه های تجارت و 
یکپارچگی اقتصادی، از جمله هم افزایی 
بین توافق نامه تجاری اکو )ECOTA( و 

منطقه تجاری EAEU تشکیل شد.
زاهدحسین عباســی، مدیر تجارت و 
ســرمایه گذاری دبیرخانه اکــو در این 
خصوص گفت: این جلسه برای پوشش 

اهداف استراتژیک دبیرخانه اکو به منظور 
تعمیق همکاری های تجاری منطقه ای 
است. مهمت چیتک، مسئول برنامه نیز با 
تأکید بر مفاد کلیدی آن در رابطه با کاهش 
تعرفه ها و حذف موانــع فراتعرفه ای و 
 ECOTA غیرتعرفــه ای، نکاتی در مورد

ارائه کرد.
میخائیل چریکایف، معــاون تجاری 
ســازمان به نمایندگی از کمیســیون 
اقتصــادی اوراســیا، علاقه شــدید 
این ســازمان را برای برقــراری ادامه 
گفت وگوهای فنی با دبیرخانه اکو ابراز 
و چارچــوب قانونی و نظارتی اتحادیه 
اقتصادی را در مورد یکپارچگی تجاری 

منطقه ای تبیین کرد.
هــر دو طرف بــر تعهد خود بــه ادامه 

گفت وگوهــا تاکیــد و توافــق کردند 
گام های عملی برای تعمیق تعامل نهادی 
در موضوعات تجاری را در اسرع وقت 
شناســایی و اجرا کنند. شرکت کنندگان 

در این نشســت ابراز خوش بینی کردند 
که افزایــش همکاری ها از یکپارچگی 
اقتصادی بیشتر در سراسر منطقه حمایت 

کند.

اکواولینگفتگویفنیدرموردتجارتباکمیسیوناقتصادی
اوراسیاراکلیدزد

گروه اقتصادی-       مشــاور عالی وزیر صمت گفت: 
مهم ترین اتفاقی که یک فاجعه  را در صنعت فرش ایران 
رقم زد این بود که در دهه های گذشته و در سال های پس از 
انقلاب، فرش در ایران به رقابت های سیاسی داخل کشور 
آلوده شــد و یک گروه سیاسی در کشور با این تصور که 
صنعت فرش با این میــزان از درآمدزایی در اختیار یک 
جریان سیاسی خاص است که گروه یادشده با آن موافق 

نیستند، تیشه به ریشه فرش دستباف زدند.
یحیی آل اســحاق، مشــاور عالی وزیر صمت از نزول 
جایگاه فرش دستباف ایرانی در بازار داخلی و بازارهای 
جهانی در طول چند دهه گذشــته گفت و توضیح داد: 
فرش ایرانی علاوه بر اینکه یک محصول اقتصادی است 
از ارزش های فرهنگی نیز برخوردار است به این معنا که 
این کالا برای طبقات گوناگون اقتصادی ایران در شهر و 
روستا اشتغالزا و درآمدزا بوده  و از نظر فرهنگی به هویت 
تاریخی اقوام ایرانی گره خورده است؛ این کالا در پیشینه 
تاریخی ایرانی ها جایگاه ویژه ای  به خود اختصاص داده 
و وزرا و ســفرای ایرانی در نقاط مختلف جهان از فرش 
دستباف در دفاتر خود برای معرفی هویت کشور استفاده 
می کردنــد و جالب آنکه حتی تابوت حامل جنازه پاپ 
فرانسیس که به تازگی درگذشته نیز در واتیکان بر فرش 

ایرانی قرار گرفته بود. 
وی افــزود: بــا چنین جایگاهی که فــرش ایرانی از آن 
برخوردار اســت در دهه های گذشته این صنعت فرش 
یک فاجعه را تجربه کرد؛ از ســال ۱۳۷۲ تا ۱۳۷۶ که من 
وزیر بازرگانی بودم و فرش دستباف در زیرمجموعه این 
وزارتخانه قرار داشــت، ارزش صادرات این کالا به رقم 
۱.۵ میلیارد تا ۲ میلیارد دلار رسیده بود؛ این رقم اکنون به 

۴۰ میلیون دلار نزول کرده است.
آل اسحاق اظهار کرد: در چهار ساله یادشده بدون اغراق 
حدود ۵ میلیون نفر به طور مستقیم و غیرمستقیم در این 

صنعت مشغول به کار بودند. 
رئیس شورای عالی فرش دستباف ادامه داد: نخستین و 
مهم ترین اتفاقی که یک فاجعه  را در صنعت فرش ایران 
رقم زد این بود که در دهه های گذشته و در سال های پس از 
انقلاب فرش در ایران به رقابت های سیاسی داخل کشور 
آلوده شد، به این معنا که یک گروه سیاسی در کشور با این 
تصور که صنعت فرش با این میزان از درآمدزایی در اختیار 
یک جریان سیاســی خاص است که گروه یادشده با آن 

موافق نیستند به مقابله با فرش برخواستند. 

آل اسحاق خاطرنشــان کرد: در واقع این گروه با هدف 
ناتوان سازی جریان سیاسی مخالف  خود صنعت فرش 
کشــور را هدف گرفتند و چون قدرت را هم در اختیار 
داشتند با ابلاغ قوانین بر سر راه صادرات فرش مانع تراشی 
کردنــد  و یا در قیمت گــذاری آن اعمال نفوذ  کردند تا 
صنعت توجیه اقتصادی خود را از دست دهد و به طور 
کلی با برخورد سیاسی تیشه به ریشه صنعت فرش ایران 

زدند. 
وی در ادامه از ورود فرش ماشینی به بازار به عنوان عامل 
دیگری یاد کرد که بازار فرش دستباف را کساد کرد و گفت: 
فرش های ماشینی بخشی از تقاضا و سرمایه گذاری های 

صورت گرفته در صنعت را به خود جذب کردند.
مشاور وزیر صمت تصریح کرد: متاسفانه فرش دستباف 
ایرانی در سال های گذشته خود را با نوآوری های جهانی 
همراه نکرد و بخشی از تقاضا را نیز این گونه از دست داد.  

مهاجرت استادکاران ایرانی به کشورهای رقیب 
آل اســحاق از مهاجرت فعالان صنعت فرش دستباف 
گفــت و بیان کرد: کاهش تقاضا بــرای فرش ایرانی در 
داخل و خارج از ایران سبب شد بسیاری از استادکاران به 
هند، پاکستان، مالزی، اندونزی و چین مهاجرت کنند و 
این کشورها به تدریج بازارهای جهانی که در اختیار فرش 

ایرانی بود را تصاحب کردند.
وی افزود: صنعت فرش دستباف تنها ۱۵ درصد ارزبری 
دارد در حالی که ارزبری فرش ماشــینی ۷۰ درصد است 
بنابراین تضعیف فرش دســتباف خسارت سنگینی به 
اقتصاد کشــور وارد کرد، با این حال به باور من همچنان 

می توان این صنعــت را در بازارهای داخلی و خارجی 
احیا کرد.

رئیس شورای عالی فرش دستباف از چین، هند، پاکستان، 
مالزی و افغانستان  به عنوان  مهم ترین رقبای کنونی ایران 
در بــازار جهانی نام برد و اظهار کرد: متاســفانه قیمت 
تمام شده تولید فرش دستباف در این کشورها در مقایسه 
با ایران پایین تر اســت و این از قدرت ما در رقابت های 
بین المللی می کاهد با این حال شــهرت، اصالت و وجه 

هنری فرش ایرانی نقاط قوت ماست. 
عده ای هنوز در برابر بخش خصوصی مقاومت می کنند 
آل اســحاق در پاســخ به اینکه بخش خصوصی فعال 
در صنعــت فرش به ویژه بازرگانــان هنوز از عملکرد 
وزارت صمــت در نظرخواهی از بخش خصوصی در 
سیاست گذاری ها رضایت ندارند، تصریح کرد: بخش 
خصوصی در کشور ما هنوز در امور اقتصادی میدان دار 
نیســت و ریل گذاری که در دهه ۶۰ انجام شده و اقتصاد 
را دولتی کرده همچنان برقرار است و گویا عده ای برای 
واگذاری امور اقتصادی به بخش خصوصی همچنان از 
خود مقاومت نشــان می دهند و این موضوع در صنعت 

فرش هم برقرار است.
وی ادامه داد: با این حال وزیر به صراحت اظهار کرده اند 
که دولت در امور اقتصادی تسهیل گر باشد و ما در شورای 
عالی فرش دستباف بر آن هستیم در اجرا و سیاستگذاری با 
بخش خصوصی مشارکت داشته باشیم ضمن اینکه اکنون 
در شورای عالی فرش چهره هایی از بخش خصوصی از 

قبیل روسای اتحادیه ها و تعاونی ها حضور دارند. 

فرش دستباف ایران قربانی رقابت های سیاسی شدفرش دستباف ایران قربانی رقابت های سیاسی شد
مشاور عالی وزیر صمت:
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